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Abstract 
Approaching the role of the Romanian Orthodox Church in the lives of Romanian communities in the former Szekler 

seats, the author focuses on a case study concerning formal education in the Romanian language in Micfalău, Covasna. 
The conclusion drawn is that, even during the communist regime, the Church was seen by government authorities, 
atheist in theory, as an institution vital to the preservation of Romanian national identity. The study shows Church endea
vors supported by authorities. The assumption that the communist state oppressed the Orthodox Church is debatable, 
at least in this region. 

Una dintre constatările noastre din lucră- întocmit şi trebuie însoţit de cereri individua-
rile anterioare, anume că nu putem disocia le. Refăcut în forma cerută, tabelul şi cererile 
Biserica ortodoxă de identitatea naţională în individuale însoţite de un memoriu la data de 
această zonă, rămâne şi pentru această 9 septembrie 1972, au fost retrimise 
perioadă mai mult decât valabilă. Faptul este Inspectoratului Şcolar Judeţean. 
verificat prin implicarea directă a preoţilor în Neprimind însă niciun răspuns la cele soli-
tot ceea ce a însemnat viaţă spirituală, citate, cetăţenii din comună, la data de 21 
cultură, şcoală în această zonă. Aproape că septembrie 1972 s-au adresat, din nou, 
nu există manifestare care să implice viaţa Inspectoratului Şcolar Judeţean, de unde li 
românilor şi în care preoţii să nu fie direct s-a adus la cunoştinţă, prin preotul ortodox-
implicaţi. român Cucu Ioan, care de asemenea avea doi 

Vom insista puţin asupra unui caz care a copii de vârstă preşcolară, că direcţiunea 
făcut destulă vâlvă în perioada respectivă, şcolii generale din Midalău, printr-o adresă 
şi anume cazul clasei cu predare în limba scrisă, a comunicat Inspectoratului faptul că 
română de la Midalău. "nu există condiţii pentru Înfiinţarea cel puţin 

În luna martie 1972, un număr de peste 40 a unei secţii cu limba de predare română, 
de persoane, în mai multe ocazii, au purtat Întrucât nu se Întruneşte numărul necesar de 
discuţii referitoare la necesitatea înfiinţării în elevi pentru clasa I-a şi că in urma consultării 
localitatea Micfalău a unei şcoli cu limba de unor părinţi, aceştia au renunţat la intenţiile 
predare română. exprimate anterior" 1. 

În cele din urmă, persoanele interesate în Indignaţi şi de acest răspuns, părinţii au 
înfi inţarea acestei şcoli, au  informat şi dezaprobat sistemul întrebuinţat de directorul 
organele locale de conducere, precum şi Jurian Lajos, cerând să se ia în considerare 
direcţi unea şcolii maghiare din localitate des- poziţia tuturor celor care au semnat de rrei ori 
pre intenţiile şi dorinţele lor, solicitând să fie acele tabele şi cererile individuale, una dintre 
sfătuiţi cum să procedeze, în cadrul legal, persoane manifestându-şi supărarea în urmă-
pentru înfăptuirea celor ce şi-au propus, toarea expresie: "Cum, semnăturile noastre 
procedând în continuare conform indicaţiilor În cele trei documente, oare nu sunt suficien-
primite. Astfel, numitul Pietraru Gheorghe - te ca cineva să Înţeleagă dacă vrem sau nu 
muncitor la cariera de piatră Mal naş-Băi, şcoală românească?" 2. 
domiciliat în localitatea Midalău, a întocmit În această situaţie, la data de 22 septem-
un tabel nominal cu persoane ce şi-au mani- brie 1972, Inspectoratul Şcolar Judeţean a 
festat dorinţa înscrierii copiilor la şcoala cu delegat pe inspectorii Bejan Ioan şi David 
limba de predare română, act care a fost Attila ca, împreună cu direcţiunea şcolii 
semnat de către 45 de persoane şi înaintat generale cu limba de predare maghiară din 
Inspectoratului Şcolar Judeţean.  Tabelul a Micfalău, să consulte din nou părerea părinţi-
fost însă restituit primarului comunei, respec- lor, pentru a se putea lua o hotărâre definiti-
tiv Bal Miklos, cu observatia că nu este bine vă. Bărbaţii aflându-se ângrenaţl în eampanie 
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de recoltare, au fost invitate mamele a 3-10 
copii pentru clase diferite, respectiv de la I-a 
la a VIII-a, care cu surpr!ndere se intrebau:  
"Cum, iar ne cheamă? Desigur că vrem şcoală 
În limba română că doar de aceea am semnat 
cered!e. Se pare Însă că cineva de aicea nu 
vrea să se lr1fiinţeze această şcoală . . .  "3. 

De către directorul Jurian Lajos, persoane
le invitate erau întâmpinate cu următoarele 
explicaţi i : 

"GÎndiţi-vă bine, să nu mai intruniţi aceas
tă comisie pentru a doua oară. Vreţi să daţi 
copiii la şcoală cu limba de predare română, 
unde vor trebui să fie cel puţin 6 elevi Într-o 
clasă de la 1-IV, sau vreţi să-i daţi la şcoala 
maghiară? Dar să vă gândiţi bine, să fiţi 
hotărâţi şi să nu mai umblaţi cu lucruri din 
astea . . .  "4 .  

Recare din persoanele chemate, au repetat 
în faţa directorului şi a inspectorilor şcolari, 
trimişi pentru clarificarea acestei situaţii, că 
doresc, desigur, să se înfiinţeze această 
şcoală în limba română şi că ei şi-au exprimat 
doar această dorinţă şi în scris. Faţă de 
aceste poziţii, directorul şcolii dădea fiecăruia 
următorul sfat: 

"Bine, atunci luaţi această coală de hârtie, 
duceţi-vă in cancelarie şi scrieţi, unde vreţi să 
vă daţi copiii, la secţia română sau la secţia 
maghiară" s. 

Trecând în cancelarie, unde se aflau toţi 
profesorii, deşi sunase pentru intrare la ore, 
părinţii erau "ajutaţi" in a-şi fixa poziţia şi 
scrie declaraţiile cerute de directorul şcolii, 
ajutorul constând în afirmaţii ca : 

"Dacă o să vă daţi copiii la secţia romană, 
să ştiţi că le va fi foarte greu, deoarece ei nu 
ştiu bine româneşte. Trebuie să vă gândiţi că 
majoritatea copiilor din comună vorbesc 
limba maghiară şi chiar dacă aceşti copii au la 
origine naţionalitatea română, in aceste 
condiţii le va fi foarte greu să Înveţe limba 
română, doar ei pot să înveţe şi limba 
maghiară, nu numai În limba română'� Când 
ieşeau din cancelarie, mamele copiilor erau 
complet schimbate şi cu totul de altă părere, 
semnificative fiind următoarele afirmaţi i :  "Păi, 
noi ne-am răzgândit pentru că nu ne-am 
intrebat soţii. Ştiţi, s-ar putea să le fie greu 
copiilor şi poate că aveţi dreptate - adresân
du-se directorului - că e cam greu slJ-1 d�m 
direct la secţia română, după ce unii au făcut 
o c/asJ, două la secţia maghiară" 6 .  

Până şi soţia şefului postului de miliţie era 
nehot�rât� afirmând c:i: "Nu ştiu ce sl1 mai 
fac, că nici eu n-am discutat cu soţul'� la care 

directorui şcolii a menţionat: "Nouă ne trebu
ie să semnaţi cu da, sau nu'� soţia lucrătoru
lui de mil iţie intâmpinând această menţiune 
cu următoarea replică: "Bine, o să mai vedem 
dar să nu ne mai trimiteţi in canceiarie, ci 
lăsaţi-ne să ne fixăm poziţia aici in faţa 
comisiei'� Intervenind in această discuţie şi 
inspectorul şcolar Bejan Ioan, acesta afirmă: 

"Curios lucru, toţi părinţii •v-in aici hotărâţi 
că vor şcoală românească şi cum ies din can
celarie, sunt complet schimbaţi'� intervenţie la 
care directorul şcolii Jurian Lajos menţionea
ză: "Fiecare are dreptul să aleagă" ?. 

Supărat de procedeul la care a recurs 
directorul şcolii împreună cu cadrele didac
tice, preotul ortodox Cucu Ioan din Micfalău, 
chemat şi el în faţa comisiei, la intervenţiile 
insistente ale părinţilor care sunt de religie 
ortodoxă, a afirmat: 

"Cum este posibil că in 1852 a existat În 
localitatea Micfalău şcoală românească cu 36 
de elevi, iar În prezent, cind sunt asigurate 
adevărate libertăţi pentru toate naţionalităţi
le, să nu se poată Înfiinţa cel puţin o secţie 
românească cu 6 elevi. GÎndiţi-vă şi dvs. că 
este un număr destul de mare de copii care 
vor să Înveţe În limba română, numai pentru 
clasa 1-a sunt peste 1 0  copii şi atunci nu-mi 
explic cum nu este posibil totuşi să se înfiin
ţeze această şcoală" B. 

Directorul şcolii i-a dat răspuns în formula 
"omul este liber să aleagă", după care a 
invitat părinţii să plece, pentru a nu deranja 
procesul de învăţământ. 

În cele din urmă şcoala în limba română nu 
a luat fiinţă, iar datorită influenţelor şi pro
cedeelor întrebuinţate de factorii menţionaţi, 

. comentarii le de nemulţumire au luat o 
amploare şi mai mare. Mai semnificative sunt 
opiniile exprimate atât de către semnatari ai 
memorlului şi a cereri lor individuale, cât şi de 
persoane de naţionalitate maghiară care ar fi 
dorit, de asemenea, să-şi înscrie copiii la 
şcoala cu l imba de predare română, 
exprimate în diferite ocazii publice, după cum 
urmează: 
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"Noi am crezut că se va Înfiinţa şcoală 
românească, fără să mai fim chemaţi la 
dăscăleală. Doar am făcut cereri individuale şi 
memoriu, am crezut că nu mai suntem pe 
vremurile apuse când omul era luat la cerce
tări câte unul. Ori, acum s-a Întâmplat tocmai 
acest lucru, şi noi, de team� s� nu ne punem 
rău cu organele locale de conducere, am 
renunţat la ceea ce am cerut la Început cu 
atâta hotărâre. Păcat că nu avem posibilitatea 
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să ne Învăţăm copiii in limba română şi 
trebuie să-i dăm in continuare tot la şcoala 
maghiară. Noi înţelegem să vă respectăm pe 
toţi, indiferent de naţionalitate, dar să fim 
şi noi respectaţi. Dacă toţi in ţara asta 
românească, pot să-şi Înveţe copiii În limba 
maternă, de ce românii din secuime nu pot să 
Înveţe in limba română? Dacă acest lucru nu 
se va rezolva de sus, noi pierdem În totc:li
tate elementul românesc, În aceste părţi ale 
ţării. Numai să se înfiinţeze o secţie româ
nească, dar de mult trebuia să se facă acest 
lucru şi atunci vom vedea câţi copii se vor 
inscrie la şcoala românească, şi nu numai 
copiii românilor care În decursul istoriei au 
fost maghiarizaţi, ci şi cei de naţionalitate 
maghiară Îşi vor da şi ei copiii să Înveţe limba 
română" 9. 

Comentariile având ecou în toată comuna, 
precum şi în alte localităţi cu o situaţie simi
lară celei din Midalău, unele persoane au 
obiectat că nu a fost consultată părerea tutu
ror celor ce doresc să-şi înscrie copiii la şcoa
lă în limba de predare română, deoarece şi ei 
care au fost dintotdeauna români ortodocşi, 
chiar dacă în împrejurările anilor 1940-1944 
sau mai înainte, au trecut la cultul romana
catolic şi azi poartă nume maghiarizate, 
doresc să-şi înveţe copiii la şcoli româneşti. 

Deşi viceprimarul comunei Midalău, Ştefan 
Gheorghe - şi el afectat de nereuşita înfiinţă
rii şcolii române - a incercat să menţină în 
rândul cetăţenilor o atmosferă optimistă în 
sensul că "dacă nu acum, in următorii ani tot 
se va Înfiinţa şcoală românească'� cetăţenii 
au întâmpinat poziţia sa cu expresii ca: 

"Dacă vom tot umbla să ne acoperim slăbi
ciunea şi să ne ferim de adevăr, vom reuşi să 
Înăbuşim adevărul, a nu mergem cu această 
prudenţă la exces şi să lăsăm interesele noas
tre abandonate. Aceasta pentru că fiecare se 
fereşte să spună adevărul. 

Atâta timp cât oamenii realişti din rândul 
naţionalităţii maghiare Înţeleg că e bine să 
Înveţe şi limba română, nu numai limba 
maghiară, noi ca români de ce nu putem 
Învăţa copiii in limba română şi suntem obli
gaţi să ne dăm copiii la şcoli cu limba de pre
dare maghiară. Aşa s-a ajuns la situaţia că 
aceşti copii În familii româneşti nu vorbesc 
decât in limba maghiară şi nu vor mai şti 
niciodată limba român�. Asta Tnseamn� c� 
renunţăm la ultimele elemente româneşti din 
aceste părţi ale ţării şi le inglobăm in elemen
tul maghiar. Cineva a t�lat g3tul la acea� 
şcoală tocmai in timpul zilelor noastre şi dacă 
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nu se va reÎnfiinţa, noi vom merge mai depar
te. Noi nu vrem să lezăm interesele nimănui, 
vrem doar umanitate, dreptate şi echitate 
pentru toată lumea" lo. 

Poziţii realiste în legătură cu situaţia creată 
pe marginea înfiinţării şcolii româneşti din 
localitatea Midalău sunt exprimate şi de 
persoane de naţionalitate maghiară care 
afirmau : 

"E păcat că nu se face această şcoală 
românească, pentru că mulţi doresc acest 
lucru, se pare Însă că aici sunt nişte opinii 
care nu se potrivesc" 11 . 

În pofida tuturor strădaniilor lor, a celor 
aproape 100 de familii de români din localita
tea Micfalău, şcoala nu a luat fiinţă, datorită 
factorilor şi împrejurărilor amintite. Cert este 
că aproape 80% din populaţia acestei comu
ne, până în anul 1940, aparţinea cultului orto
dox, situaţie ce rezultă din documentele 
parohiei din localitate. În anul 1870 erau 200 
de familii de români, iar în 1939, 1253 de 
români, în 1972 mai rămânând doar 94 de 
familii, însă în J:>roporţie de 90% poartă nume 
maghiarizate. În special în perioada 1940-
1944 s-a înfăptuit trecerea forţată a româ
nilor de credinţă ortodoxă la cultul romana
catolic. 

Aşa s-a ajuns de altfel, la situaţia când 
părinţii unor copii care au absolvit şcoala cu 
limba de predare maghiară şi care doreau să 
urmeze mai departe, au fost nevoiţi să dea 
copiii pentru a fi pregătiţi în vederea exame
nelor de admitere la licee sau şcoli profesio
nale de către preotul ortodox-român Cucu 
Ioan. Acesta susţinea că, cu toată bunăvoinţa 
sa, prea mult nu a putut să ajute deoarece nu 
se putea intelege cu elevii care cunoşteau în 
foarte mică măsură limba română, edificatoa
re fiind următoarele sublinieri ale acestuia : 

"Am incercat să fac ceva pentru aceşti copii 
de români maghiarizaţi şi dacă au venit la 
mine, i-am Învăţat să spună o vorbă româ
nească, o .  frază, un cântec, fără să mă axez 
pe teme religioase. Am rămas Însă surprins 
când am constatat că ei nu ştiu nimic despre 
un Coşbuc, Eminescu, despre Ştefan cel Mare 
sau Mihai Viteazu, În schimb puteau să-mi 
vorbească despre Attila, Arpad. Am incercat 
să port discuţii cu elevii despre sistemul de 
predare a limbii române in şcoală, a istoriei şi 
geografiei la care copiii mi-au r�spuns: 
"Profesorul nostru de limba română este foar
te cumsecade şi primim note bune. De multe 
ori lipseşte de la ore şi noi ne bucurăm că 
putem juca fotba/'1.2, 
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În judeţul Covasna, situaţia se prezenta în 
mod similar cu cea din localitatea Micfalău, 
respectiv în comunele: Băţanii Mari, Cematul 
de Jos, Chichiş şi altele unde, deşi cetăţenii 
au cerut cu insistenţă reînfiinţarea şcolilor cu 
limbă de predare română, nu s-a realizat 
acest lucru. Mai mult decât atât, unele cadre 
didactice au desfăşurat o intensă acţiune de 
lămurire şi convingerea părinţilor care îşi 
manifestau această dorinţă, determinîndu-i 
să renunţe la iniţierea unor demersuri pentru 
realizarea celor ce şi-au propus. Astfel de 
lucruri s-au petrecut în comunele Cernatul de 
Jos şi Chichiş, unde şcolile române au fost 
desfiinţate în 1968, în ultima localitate ajun
gîndu-se ca· profesorul Koman Janos - la 
origine de naţionalitate română - să umble 
din casă în casă şi să-i lămurească pe părinţi 
să nu-şi dea copiii la şcoală româneascăB. 

Luând cunoştinţă despre acest lucru, un 
cetăţean de naţionalitate maghiară din comu
na Chichiş, adresându-se mai multor cetăţeni, 
afirma: 

" Voi nu vedeţi că nu avem nimic de câşti
gat dacă copiii noştrii nu Învaţă În limba 
română? Uitaţi-vă la Băcel - localitate limitro
fă cu comuna Chichiş - un sat atât de mic 
care a dat societăţii profesori, medici, 
ingineri, preoţi etc, iar ai noştri fie că au 
rămas toţi la ţară, fie că au mai Învăţat câte 
o meserie de tractorist, şoferi, lăcătuşi etc, şi 
asta numai din cauza egoismului nostru şi a 
faptului că ne ţinem mari maghiari" 14. 

În localităţile Aita Medie şi Ojdula, numai 
ca urmare a cererilor masive ale părinţilor au 
fost reînfiinţate şcolile cu limba de predare 
română pentru clasele I-IV. Se remarcă însă 
faptul că în alte localităţi, ca Mărtănuş, secţia 
română a l iceului din Baraolt şi Târgu 
Secuiesc şi Păpăuţi erau in curs de lichidare. 

În Nota Inspectoratului Judeţean Covasna 
al Ministerului de Interne, se arăta: 

"Sursele noastre informative semnalează 
faptul că, În majoritatea cazurilor, persoanele 
preocupate de aceste probleme apreciază că 
neputinţa de a i'nvinge astfel de dificultăţi Îşi 
are originea in num/Jrul s�zut de cadre 
didactice de naţionalitate română şi mai ales 
că materiile limba român�, istorie, geografie, 
sunt predate de către cadre de naţionalitate 
maghiară, care nu cunosc in suficientă măsu
ră limba română. ( . . .  ) Ca  o consecinţă a unor 
asemenea fenomene, multe persoane de 
naţionalitate română, ca profesori, medici, 
ingineri, etc. repartlzaţl in judeţ stau la pos
turi 1 -2 ani, după care caută toate modalitli-
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ţile de a pleca, existând o instabilitate accen
tuată a acestora" 1s. 

Din cele de mai sus rezultă că miscarea din 
1972, din comuna Micfalău, pentru fnfiinţarea 
clasei cu limba de predare in limba română a 
fost foarte amplă, antrenând o mare parte de 
populaţia românească de aici. Organele de 
stat au fost interesate în aflarea adevărului 
despre această mişcare, iar rezultatul s-a 
concretizat într-o anchetă si in interviuri luate 
pe bandă de magnetofon prindpalilor iniţiatori 
ai mişcării. Toate depoziţiile luate de Ministerul 
de Interne erau catalogate "Strict secret". 

Una dintre concluzii este aceea că preotul 
Ioan Cucu a fost sufletul mişcării, cel care a 
iniţiat şi s-a implicat cel mai mult în înfiinţarea 
claseilG, 

Implicarea directă a preotului Cucu în 
încercarea de a reînfi inţa clasa cu predare în 
limba română i-a atras injurii din partea unor 
consăteni de etnie maghiară şi chiar 
ameninţări. Alte comentarii au fost că, părin
tele va pleca de aicea pentru că n-are unde 
să-şi dea copiii. 

Toate aceste frământări se petreceau în 
localitatea Micfalău, unde până în 1940, cam 
80% din populaţie era românească. Ulterior 
Dictatului de la Viena, au fost trecuţi la roma
na-catolicism, iar de aici a fost doar un pas 
spre pierderea identităţii naţionale. Se relevă 
de aici foarte bine, credem noi, rolul determi
nant al bisericii ortodoxe române (până în 
1948 şi al celei greco-catolice) în conservarea 
naţionalităţii şi al apartenenţei la comunitatea 
românească. Una dintre concluziile ce se 
impun este aceea că fără biserică in zona 
secuiască, nici naţiunea nu poate exista. 
Sigur că şcoala are un rol foarte important în 
acest proces de conservare naţională, dar 
acolo unde nu este şcoală, ca în cazul de mai 
sus, toate celelalte aspecte ce ţin de 
afirmarea naţională rămân să fie suplinite de 
biserică. Cu atât mai mult se vede acest rol în 
comunităţi în care români mai rămăseseră 
puţini, cum era şi r.azul de la Midalău, unde 
doar preotul, şeful de post, viceprimarul şi 
vreo două-trei famili i  mai erau curat 
româneşti. Anticipând puţin, aşa se explică şi 
atacul dat imediat după 22 decembrie 1989 
asupra bisericii şi a unor lucr�tori din Miliţie. 
Sigur că în percepţia populară, Miliţia era 
văzut� ca organul care reprezenta statul, sau 
instituţia represivă, dar alei identificarea mer
gea mal departe, lucrătorii de Miliţie fiind 
cata logaţi şi ca reprezentanţi ai românismu
lui, care stricau "puritatea etnică" a zonei. O 
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comparaţie cu restul ţării, din acest punct de 
vedere arată că aici au fost atacurile cele mai 
masive împotriva Miliţiei, care s-au finalizat 
chiar cu victime omeneşti. Dar despre aces
tea, mai jos. 

Tot din mărturia preotului Cucu, reiese cu 
claritate: 

"Cei care au fost odată ortodocşi şi sunt şi 
astăzi, s-au ţinut şi de români, cei care au 
trecut de la ortodocsi nu s-au mai ţinut ca 
români. Asta a fost ceva distinctiv. Ei nu spun 
că credinţa ortodoxă, ei spun că sunt de 
credinţă românească, noi suntem de credinţa 
românească, suntem români" l7, 

Situatia scolilor românesti din zonă nu se 
prezenta aStfel doar la Midalău. Cam peste 
tot în zonă era trebuintă de scoli sau măcar 
de clase cu predare în limba română, dar 
peste tot demersurile s-au izbit de refuzul 
autorităţilor locale sau ale Inspectoratului 
Scolar Judetean. 

· Preotul d
.
in Chichiş vedea în şcoală princi

palul factor care să ducă la redeşteptarea 
naţională, propunând ca în fiecare comună să 
fie înfiinţată clasă românească: 

"Aici au luat iniţiativă părinţii ca să 
Înfiinţeze şcoală românească În anul 1968, 
Însă i-au oprit profesorii care au umblat din 
casă in casă la cei care doreau să-şi dea copiii 
la secţia românească şi i-au convins să 
renunţe. Unul dintre profesorii cei mai activi 
in acest sens a fost Koman, care este tot un 
român maghiarizat, Însă la ora actuală prin 
zelul manifestat de bun maghiar de multe ori 
cade În extreme. Koman şi acum 
funcţionează ca profesor aici În comună.[ . . .  ] 
Aici au cerut destui cetăţeni să se facă şcoală 
românească şi au cerut acest lucru la 
Inspectoratul Şcolar. A venit un inspector şi a 
făcut şedinţă la şcoală. Cetăţenii au cerut şi 
clase de la V la VII sau la X. Dacă se Înfiin
ţează şcoală românească de cinci ori vor fi 
mai mulţi elevi la aceasta, pentru că dacă nu 
ştiu româneşte nu pot merge mai departe" lB. 

Se pare că la începutul anilor 70, a existat 
o mişcare mai amplă în zonă pentru reînfiin
ţarea de clase româneşti. Ne îndreptăţeşte la 
această părere faptul că Ministerul de Interne 
a intervievat mai multe persoane din zonă, cu 
precădere preoţi, despre situaţia şcolilor din 
comunitate. Faptul că preoţii erau cei chemaţi 
să dea lămuriri în aceasti!i privinţă ne face să 
credem că ei erau văzuti chiar si de Ministerul 
de Interne ca factorii cei mai . îndreptăţiţi să 
cunoasd) realităţile. În plus, ei aveau şi rolul 
de principal coagulant al elementului româ-
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nesc din zonă. Aceste note-rapoarte din 
Arhiva CNSAS vin să creioneze o situaţie 
generală în zonă .  Părintele Ioan Rafiroiu din 
Târgu Secuiesc confirma şi el această stare 
de lucruri19. 

Situaţia era creionată în acelaşi mod chiar 
de protopopul Pompiliu Dumbravă, care 
primea rapoarte de la toţi preoţii din zonă .  
Dealfel, d in  depoziţia sa rezultă rolul de coor
donator al preotului Cucu în mişcarea de la 
Micfalău2o. Protopopul relata că "la Mărtănuş 
s-a desfiintat ciclul doi in limba română"Zl . 

Preotul Nicanor Filip22 din Zagon se arăta şi 
el indignat de tratamentul diferit la care erau 
supuşi copiii români, care erau nevoiţi să 
meargă kilometri intregi până la şcoală, iar 
dascălii lor nu cunoşteau limba română: 

"Un alt aspect, care vreau să-/ spun. În 
comună, din intreg corpul didactic nu este nici 
unul de naţionalitate română. La şcoala 
românească, profesor maghiar predă limba 
română şi nici el nu ştie limba română. Se 
pune Întrebarea: oare aceşti copii, cu ce se 
vor alege când vor fi mai mari ? Au fost doi 
profesori români aici, dar au plecat şi ăştia de 
silă şi scârbă. Chiar dintre profesorii care au 
terminat facultatea şi sunt originari din aceas
tă comună, nu se mai intorc aici. Acum se 
ridică o altă problemă. Vine Într-o zi un om la 
mine, croitor de meserie şi Îmi spune. Uite ce 
se intâmplă În sat! Au făcut incă un etaj la 
şcoala de jos şi copiii noştri vor trebui să facă 
acum 6-7 km. pe jos la această şcoală. Îmi 
pune intrebarea, nu se putea supraetaja 
şcoala românească care se află in centrul 
comunei? Că era mai bine pentru toţi şi nu 
erau nevoiţi copiii noştri să facă un drum atât 
de lung! Au făcut cetăţenii o plângere la 
Ministerul Învăţământului, care apoi a fost 
trimisă la judeţ, fiind deplasată şi o echipă de 
cercetare la faţa locului. Directorul Mogosy a 
dat explicaţia că intenţia lui a fost ca să facă 
un amestec de elevi, să nu fie separaţi unii de 
alţii, adică romanii de maghiari, şi astfel sa 
creeze un climat bun Între aceşti copii. Dar 
părinţii români nu le-au Îngăduit copiilor să 
meargă la acea şcoală pe motiv că este prea 
departe, ceea ce este real. În prezent condu
cerea şcolii a fost obligată să organizeze invă
ţământul I-X În ambele şcoli" 23. 

Nu erau singurele cazuri in care şcolile 
româneşti erau văduvite de dascăli români, 
cu complicitatea evidentă a autorităţilor 
şcolare judeţene. Stă mărturie în acest sens şi 
"Cronica" protopopu lul de Harghita, Ioan 
Boian, aflată in manuscris la Cucernicia Sa, şi 
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prin a cărui amabilitate ne-a fost pusă la 
dispoziţie pentru documentare. 

Referindu-se la problemele generale ale 
bisericii, la preluarea de către el a proto
popiatului, protopopul menţionază cazul de 
la Imper, unde după îndelungi strădanii a 
reuşit aducerea unui preot român pentru 
credincioşii de aici. 

"Dumnezeu a dat ca În acel an să se Împli
nească cererea şi dorinţa noastră: preotul 
Cheşa Nicolae, originar din zona Tulgheşului, 
a fost numit preot in Imper. Şi dânsul, şi soţia 
sa erau tineri, cu dragoste de muncă. 
Inspectoratul Judeţean Ciuc ne-a garantat că 
În toamna care urma, doamna va fi numită 
Învăţătoare la secţia română din Imper (la 
şcoala ce funcţiona În casa parohială). Când a 
sosit Însă ziua numirii, la Început de an şco
lar, doamna Cheşa, preoteasa, Învăţătoare 
româncă, a fost numită Învăţătoare Într-un 
sat vecin (la Plăieşii de Sus), iar În casa paro
hială română ortodoxă din Imper a fost numit 
un Învăţător maghiar să Înveţe copiii de 
români. Sub nicio formă n-am putut recâştiga 
postul de Învăţătoare la secţia română. La 
puţină vreme, preotul Cheşa a fost silit să 
ceară transferul În Moldova, pentru ca să 
evite un divorţ cu soţia" 24. 

Aşa cum se poate observa şi cum am 
arătat şi în capitolul precedent, nu doar 
preoţii români au avut de suferit de pe urma 
autorităţilor locale, ci şi preotesele românce. 
Protopopul Boian, alături de cazul de mai sus 
vorbeşte şi de preoteasa din Cristurul 
Secuiesc, care s-a văzut scoasă din serviciu, 
pentru "vina" de a fi preoteasă ortodoxă2S, 

Pentru a încerca să tragem câteva conclu
zii referitoare la acest aspect al implicării 
Bisericii Ortodoxe şi al slujitorilor săi în încer
carea de a rezolva această problemă a şcolilor 
româneşti din zonă, putem afirma principalul 
său rol. Protopopul Pompiliu Dumbravă a 
ridicat problema la Mitropolie, dar răspunsul a 
fost departe de a fi mulţumitor: 

"La conferinţa protopopi/ar de la Mitropolie, 
la Sibiu, am arătat În plenul şedinţei necazuri 
şi problemele de care ne izbim aici, în secui
me, c� nouă românilor nu ni se creeaz� posi
bilitatea să Învăţăm copiii in limba maternă. 
Toţi au acest drept, numai noi, românii, nu 
avem acest drept. La conferinţa din 2 sep
tembrie a participat Mitropolitul Ardealului, 
Dr. Nicolae Mladin, episcopul vicar Visarion 
Asteleanu, vicarul mitropoliei Ve/aşcu (gre
şeal� în text, este vorba de vicarul Traian 
Belaşcu, n .n .), consilierii mitropoliei şi toţi 
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protopopii din arhiepiscopia de Alba-Iulia şi 
Sibiu şi un inspector al cultelor ,domnul 
Frîncu, unde am arătat necazurile şi proble
mele din secuime, că noi românii nu putem să 
dăm copiii la şcoală românească, iar unii nu 
mai ştiu nici româneşte. Am arătat şi situaţia 
de la Micfalău. Şi atunci Mitropolitul mi-a spus 
că această problemă nu ne priveşte pe noi, că 
o rezolvă activiştii de partid, activiştii culturali. 
Eu am insistat că atunci ar fi bine să raportez 
sus să se cunoască realitatea şi dacă se vor 
lua măsuri bine, dacă nu iar e bine. Atunci 
Mitropolitul a spus că, Într-adevăr, ar fi bine 
să fie informat domnul preşedinte al cultelor 
Dumitru Dogaru, de această problemă, ca 
dânsul să raporteze mai sus situaţia de aici. 
În tot cazul, eu văd o situaţie foarte, foarte 
rea, şi dacă nu se vor lua măsuri, chiar dacă 
şi acum e prea târziu, va fi un dezastru. Ne 
pierdem elementul românesc stăpân de 
veacuri şi care şi pe timpul austro-ungarilor a 
existat până În 1940'� [ . . .  ] Această problemă 
la şedinţa din 2 septembrie a mai ridicat-o şi 
protopopul de la Tg.Mureş, care a zis că "are 
dreptate protopopul din Sfântu Gheorghe. Şi 
la noi s-a Înfiinţat o şcoală românească intr-o 
localitate Însă i-a batjocorit pe români. 1-a 
băgat pe toţi ţiganii În şcoala românească şi 
românii s-au simţit jenaţi şi au trecut la sec
ţia maghiară. Nu am reţinut localitatea. Dacă 
toţi În ţara asta românească pot Învăţa limba 
maternă, să-şi Înveţe copiii, să-şi educe copiii, 
de ce românii din secuime nu pot să Înveţe În 
limba română şi s-o cunoască. Li se dau drep
turi altor naţionalitaţi, foarte bine, dar să ni se 
lase şi nouă drepturile elementare"26. 

În ceea ce priveşte răspunsul statului 
român faţă de această intransigenţă a 
maghiarilor de a accepta înfiinţarea de clase 
româneşti, din studiul documentelor rezultă 
că în teritoriu a fost trimisă o comisie în luna 
decembrie 1972, care să vadă la faţa locului 
despre ce este vorba. Comisia a constatat mai 
multe lucruri grave, cum ar fi lipsa inscripţiilor 
în limba română în şcoli, lipsa cadrelor 
didactice de naţionalitate română, lipsa clase
lor cu predare în limba română27. 

Interesant:§ este in schimb reacţia minori
tarilor maghiari fa� de această inspecţie. 
Dacă pentru unii membri ai comisiei aceste 
lucruri păreau cu totul neobişnuite, in cadrul 
localnicilor, problema se punea altfel . O sursă 
Informativ� din cadrul Ministerului de Interne 
Informa că pe baza acestui eveniment: 

,_s-a creat o stare de nervozitate, teamă, că 
ce o să se Întâmple În urma acestui control 
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(sursa se referă la cadrele didactice din 
comuna Băţanii Mari). Cei de la Inspectoratul 
Judeţean fiind excluşi din această brigadă, au 
luat totusi măsuri anuntând din timp, ca să se 
facă toate pregătirile pentru a-i primi in con
diţiuni bune. Să se schimbe lozincile care să 
fie scrise acum in limba română. Se crease o 
atmosferă Încărcată datorită faptului că nici 
copiii, nici cadrele didactice, nu cunosc limba 
română in măsura necesară, temându-se de 
anumite consecinţe. Deşi până in prezent 
sursa nu a avut timp să cunoască comentarii
le ce vor urma Întrucât controlul s-a terminat 
in după-masa zilei de 1 9. 12. a.c.[1972], 
totuşi comportarea brigăzii n-a fost exagera
tă, după cum se discuta anterior. 

În discuţiile purtate cu Lokos 8., directorul 
şcolii, acesta a afirmat că a rămas foarte 
surprins când unul din brigadă 1-a intrebat că 
de ce nu au adus la muzeu şi butucii din Aita 
Seacă pe care au fost decapitaţi oamenii in 
toamna anului 1944. El a rămas nedumerit şi 
datorită faptului că nu a Înţeles ce Înseamnă 
butuci" 2a. 

Deci, pe de o parte, faptul că Inspectoratul 
Şcolar a luat totuşi unele măsuri, astfel încât 
imaginea să fie cât de cât cosmetizată, astfel 
ca brigada să nu ia contact chiar cu cruda 
realitate de pe teren. Pe de altă parte, se 
constată o teamă a cadrelor didactice, ce se 
temeau de represalii din partea Ministerului. 
Acest fapt denotă, totuşi, că exista o anumită 
recunoaştere din partea cadrelor didactice 
maghiare că lucrurile nu se desfăşoară aşa 
cum ar trebui. 

Un informator al Securităţii relata că a avut 
o discuţie cu un tovarăş, Popa, de la 
Inspectoratul Şcolar, iar părerea acestuia era 
că situaţia se prezenta destul de grav: 

,,Se află În judeţ o brigadă de la Comitetul 
Central P.C.R., trimisă personal de Tov. 
Secretar General, pentru a verifica unele 
informaţii date de organele de Securitate, pe 
linie de Învăţământ, informaţii ce se vor veri
fica 99%. A mai spus că brigada ar fi 
constatat lucruri dezastroase la şcolile de 
predare in limba maghiară şi că in prezent toţi 
de la Inspectoratul Şcolar sunt innebuniţi, nu 
ştiu ce să mai facă" 29. 

Dar, ca întotdeauna, minoritarii maghiari 
din zonă au găsit rezolvarea pentru problemă. 
Era cea mai veche şi mai uzitată acuză adusă 
românilor: atitudinea şovină faţă de maghiari. 
Catalogarea oricăror manifestări ale români
lor care încălcau privi legii ale maghiarilor, era 
imediat făcută sub acuza şovinismului. Faptul 
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acesta l-am arătat şi în capitolul anterior, 
când în dezbaterile ce se organizau pentru 
proiectul de împărţire administrativă, şovini 
se _$Jăseau doar in partea românească30, 

Intr-un raport către Ministrul de Interne, 
N icolae Pleşiţă, Inspectoratul Judeţean 
Covasna al Ministerului de Interne aprecia că 
in cadrul Inspectoratului Şcolar Covasna, se 
discută că Inspectorul General şi cu încă 4-5 
inspectori vor fi schimbaţi în urma controlului 
efectuat de brigada Ministerului Învăţămîntu
lui, deoarece "au sabotat" înfiinţarea secţiei 
române, iar pe de altă parte, prin măsurile 
întreprinse pe linie de învăţământ, din poziţii
le pe care le deţin, au determinat desfiinţarea 
unui număr însemnat de secţii cu limbă de 
predare română. De către unele cadre 
didactice, dispoziţiile şi indicaţiile date de bri
gadă privind necesitatea învăţării l imbii 
române în şcoli la un nivel corespunzător, au 
fost intâmpinate cu rezistenţă, făcând trimi
teri la drepturile constituţionale, pretinzând 
că in acest fel s-ar afecta drepturile naţionali
tăţilor conlocuitoare privind folosirea limbii 
materne, respectiv limba maghiară, atât in 
şcoli, cât şi în întreprinderi şi alte instituţii. La 
Inspectoratul Şcolar Covasna, de către majo
ritatea inspectorilor, se fac aprecieri în sensul 
că în politica naţională a statului român vor 
avea loc anumite schimbări care se vor face 
cu multă discreţie. Nu este întâmplător că 
peste tot, chiar şi în aceasta zonă, statul 
intenţionează să înfiinţeze şcoli şi grădiniţe cu 
secţii ce predare în limba română, cu toate că 
aici trăieşte în majoritate populaţie de naţio
nalitate maghiară. O asemenea acţiune a fost 
începută şi in judeţul Braşov, dar s-a întrerupt 
în mod brusc. Dar se pare, că de data aceas
ta este o indicaţie superioară. 

Cadrele didactice de naţionalitate maghiară 
şi inspectorii şcolari din judeţul Covasna, în 
legătură cu prezenţa în brigadă a unui activist 
de naţionalitate maghiară, menţionează că 
acesta este un maghiar "rătăcit", apreciind în 
mod tendenţios că activistul în cauză le-ar fi 
pus în vedere că numai atunci eşti patriot 
dacă te dezici de limba maternă şi vorbeşti 
numai în româneşte, chiar dacă acest lucru î! 
faci în mod obligatoriu, şi când te afli numai 
între maghiari. Asemenea oameni habar nu 
au despre libertatea limbii materne şi calcă în 
picioare drepturile reglementate în Consti
tuţie. Astfel de unguri îşi bat joc de limbă şi 
de neam, pentru o bucată de pâine mai bună, 
pentru o poziţie avansată, însă nu judecă, 
deoarece nu ţin seama şi nu au cunoştinţă 
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despre părerea şi concluzia oamenilor învăţaţi 
şi culţi de aceeaşi naţionalitate cu el. În mate
rial se preciza : 

"O bună parte dintre cadrele didactice de 
naţionalitate maghiară, aprec1aza că 
indicaţiile şi observaţiile făcute de membrii 
brigăzii nu ar fi altceva decât o manifestare a 
şovinismului lor. 

Se apreciază că brigada a avut o 
comportare excesivă şi ca urmare au venit În 
judeţ tovarăşii Mihai Gerea şi Virgil Trofin, 
pentru ca să atenueze starea de spirit creată 
În urma activităţii brigăzii. 

Un inspector şcolar a lansat zvonul că, 
drept dovadă că brigada nu a avut o atitudine 
principială şi partinică În activitatea sa, este 
faptul că organele de securitate ar fi făcut 
verificări asupra modului În care s-a compor
tat brigada În comuna Zagon"3l.  

În mod similar, un raport din 27.01.1972 al  
secţiei cercetări penale din Inspectoratul 
Judeţean de Miliţie Covasna, sublinia că aşa 
cum rezultă din relatarea unor directori de 
şcoli, cum este cazul directorului Şcolii gene
rale din Chichiş, Sztolyka Ilona, controlul a 
fost privit ca o manifestare de şovinism din 
partea inspecţiei. Afirmaţia se bazează pe 
faptul că au fost întrebate cadrele didactice 
cum vorbesc ele, la care au răspuns că în 
limba maghiară, drept pentru care delegatul 
ministerului i-a atras atenţia că nu este bine 
şi ar trebui să vorbească în limba română 
pentru însuşirea limbii. De asemenea, au fost 
întrebaţi cum, adică pe ce limbă se desfăşoa
ră adunările organizaţiei de bază P.C.R., la 
care au răspuns, tot în limba maghiară. Astfel 
s-a pus problema cum înţeleg cele discutate 
cei care nu cunosc limba maghiară (cei din 
Băcel, aşa cum a afirmat directoarea, 3-4 
cadre nu cunosc limba maghiară de loc) şi în 
acest caz au fost atenţionaţi cum îşi permit 
aşa ceva ca la şedinţele de partid să se 
vorbească în limba maghiară. 

În urma discuţiilor purtate cu alte cadre 
didactice, multe dintre ele au fost contrariate 
de cum au pus problemele tovarăşii din 
Bucureşti, impresia şi concluzia la care au 
ajuns a fost aceea a manifestării şovinismului 
şi nu a necesităţii însuşirii limbii române32. 

Ceea ce reiese cu claritate din cele de mai 
sus arat� că nici nu se punea problema din 
partea autorităţi lor şcolare maghiare să 
considere necunoaşterea limbii române ca o 
vin�. O mai mult, era un drept constituţional. 
Pe de alti!i parte, acest drept nu funcţiona 
atunci când era vorba de a se acorda acelaşi 
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drept şi copiilor români, spre a putea învăţa în 
limba română. Un alt aspect este cel legat de 
atitudinea ofensivă a cadrelor didactice, care 
se considerau ele însele nedreptăţite, 
acuzând de şovinism pe cei care le întrebau 
dacă ele cunosc limba română. Era o atitudi
ne veche, încă din perioada interbelică. Se 
pare că, în permanenţă, românii din zonă au 
fost doar reactivi, neputând avea iniţiativa în 
raporturile cu minoritarii. Ceea ce ne-a uimit 
studiind aceste documente este atitudinea 
total ofensivă şi de respingere a limbii 
române, precum şi acuzele de şovinism la 
adresa celor care nu cereau decât un drept 
elementar. 

În ceea ce priveşte implicarea Bisericii 
ortodoxe din zonă în această problemă, 
precum şi sprijinul pe care aceasta îl putea da 
promovării românismului, în notă se făceau 
următoarele aprecieri : 

"Menţionăm că În cadrul contactelor noas
tre cu unele elemente din rândul cultului 
ortodox român, am determinat pe aceştia să 
informeze Mitropo/ia Ortodoxă din Sibiu şi 
Departamentul Cultelor pentru ca pe această 
cale să se obţină sprijin in vederea eliminării 
unor dificultăţi de natura celor arătate mai 
sus. 

De asemenea, pornind de la rolul pe care-I 
joacă, pe linia menţinerii sentimentului naţio
nal românesc in această zonă, am acţionat 
prin unele persoane din rândul clerului orto
dox, pentru a susţine În faţa Mitropoliei şi a 
Departamentului Cultelor, necesitatea spriji
nirii activităţii bisericii ortodoxe, În zonele 
unde populaţia românească se află in proces 
de deznaţionalizare. 

Rezultă, de asemenea, că preotul Feriz 
Berki din cadrul bisericii ortodoxe maghiare 
din Budapesta, a introdus in judeţul Covasna, 
respectiv la parohia ortodoxă română din 
Bicsad şi Micfalău, cărţi de rugăciuni in limba 
maghiară. Potrivit părerii unor surse informa
tive din rândul cultului ortodox român, şi laici, 
acţiunea preotului Feriz Berki, are drept scop 
formarea şi in România a unei biserici ortodo
xe maghiare, pentru ca prin aceasta şi puţinii 
români care au mai rămas in judeţul Covasna 
Harghita şi Mureş să fie complet asimilaţi de 
populaţia maghiară, care, fiind de confesiune 
romana-catolică, reformată sau unitariană, 
nu are atâta trecere pe lângă ortodocşi, cât ar 
avea confesiunea ortodoxă maghiară. 
Aceleaşi surse informative menţionează că 
acţiunea preotului Feriz Berki ar fi sprijinită În 
parte şi de ,autoritaţi, dar 1n special de către 
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Patriarhia Ortodoxă din Moscova, care ii tipă
reşte cărţi de rugăciuni În limba maghiară cu 
zecile de mii. Acest lucru este cunoscut in 
parte şi de către Departamentul Cultelor din 
R. S. România" 33. 

În ceea ce priveşte cărţile introduse în 
România, această acţiune era în atenţia orga
nelor de Securitate, care aveau problema în 
vizor. Într-o notă informativă, referitoare la 
această problemă, pe baza sursei "Someşan 
Radu", se spune: 

"Sursa Îl cunoaşte bine pe Feriz Berki. 
Acesta este un duşman vechi şi înrăit al ţării 
noastre şi al populaţiei noastre. Este ucrai
nean maghiarizat. Acţiunea lui de sistematică 
maghiarizare a românilor din R. P. Ungaria, 
cât şi a altor naţionalită�i de religie ortodoxă 
(ucraineni de exemplu) este sprijinită, in 
parte, şi de autorităţi, dar in special de către 
Patriarhia Ortodoxă din Moscova. Sursa se 
ocupă in continuare de această problemă, 
pentru a găsi şi alte fapte concrete in acest 
sens. Partea negativă - ca să zic aşa - este 
că Mitropolitul Mladin şi Centrul Arhiepis
copesc Sibiu, de care depind aceste judeţe, 
nu au in atenţie serioasă aceasta problemă. 

Niţu i-a cerut sursei părerea dacă este bine 
să mai difuzeze asemenea cărţi, "ortodoxe'� 
mai ales că, Feriz Berki i-a scris că, ii mai 
trimite câteva mii ce cărţi, dar mai intâ să 
ceară aprobarea episcopului local. Sursa i-a 
spus că urmează să ia indicaţii de la cei mai 
mari şi că o să-i comunice răspunsul. Sibiu 
25.07.1971 "34, 

De asemenea, multe edificii, dintre care 
câteva sunt declarate monumente istorice, 
este vorba de biserici româneşti, se prezentau 
într-un grad de distrugere avansat, situaţie ce 
dădea naştere la comentarii din partea multor 
cetăţeni de naţionalitate română, în sensul că 
nu se dă concursul necesar renovării acesto
ra, exemplificând cu bisericile din Chichiş, 
Vârghiş, Târgu Secuiesc, Papăuţi, Bicsad, în 
timp ce pentru bisericile catolice şi reformate 
s-au acordat şi fonduri băneşti din bugetul 
statului (bisericile din Ghelinţa, Târgu 
Secuiesc şi altele). Se purtau, de asemenea, 
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discuţii aprinse în legătură cu terminarea con
strucţiei Catedralei ortodoxe române din 
Sfântu Gheorghe, protopopiatul ortodox şi 
organele sale ierarhice acţionând în scopul 
terminării catedralei, amplasată în centrul 
oraşului (construcţie începută în anul 1938 şi 
sistate lucrările in 1940). 

Mulţi români din judeţul Covasna comentau 
că lipsa posibilităţilor şi îndeosebi greutăţile 
create de unii factori, pentru terminarea 
lucrării, aduc în fond, atingerea sentimentului 
naţional, Catedrala ortodoxă reprezentând cel 
mai important edificiu arhitectural. 

În ceea ce priveşte Catedrala 01todoxă din 
Sfântu Gheorghe, planul înconjurării ei cu 
blocuri a reuşit pe deplin. Tot un document 
din Arhiva CNSAS menţionează dorinţa 
autorităţilor locade de a determina 
autorităţile ecleziastice româneşti să dărâme 
catedrala şi să o mute la marginea oraşului. 
Refuzul clerului ortodox a dus la punerea in 
practică a planului de înconjurare cu blocuri 
construcţii, culminând cu un bloc de 11  etaje, 
în singurul loc care mai permitea accesul la 
catedrală. Încă din anul 1969, protopopiatul 
ortodox a înaintat memorii atât organelor 
locale, cât şi autorităţilor ecleziastice supe
rioare, de la primii neprimind niciun răspuns. 
În fiecare săptămână protopopul cerea 
audienţă la organele locale, dar fără niciun 
rezultat. Într-una din discuţiile purtate de 
protopop cu primarul oraşului, Szabo Iosif, 
acesta din urmă i-a replicat faptul că "mai 
bine ai face o crescătorie de porci decât să te 
ocupi de biserici" 35. 

Ca o concluzie la cele citate mai sus, des
prindem faptul că Biserica era văzută chiar de 
către autorităţle laice ale statului, ce teoretic 
trebuiau să fie ateiste, ca o instituţie vitală 
pentru păstrarea identităţii naţionale româ
neşti. Nu puţine au fost demersurile (unele le 
vom arăta cu alt pri lej) în care chiar 
autorităţile statului au sprijinit Biserica. Este 
discutabilă, cel puţin pentru această zonă şi 
această perioadă, teza conform căreia statul 
comunist a oprimat biserica ortodoxă. 
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